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„A slovo se stalo tělem a přebývalo mezi námi.“ 

(Janovo evangelium 1,14) 
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Milí přátelé,  
Slovo se stalo tělem a přebývalo mezi námi. Bůh se stal člověkem z masa a kostí. 
Narodil se Marii, Josefovi, pastýřům, mudrcům, vojákům, celníkům, všem 
zbloudilcům i hledajícím, narodil se i nám. Bůh se stal „Bohem s námi“.                   
Bůh se vtělil, nechal se zabalit do plínek, vstoupil do dějin světových i osobních,            
do našeho příběhu, do naší situace, aby byl s námi v každém okamžiku našeho života. 
Co to pro nás znamená? K čemu nás to vede? Jak na to odpovídáme?                                    
O tom můžeme v adventním čase přemýšlet, k tomu nás doba přicházení a vcházení 
zve a inspiruje. 
 
Bůh se stal člověkem, abychom se my stali lidmi – lidmi vnímavějšími k lidské nouzi, 
k sobě navzájem, ke světu kolem nás, k Boží přítomnosti mezi námi,                           
ke svým snům a  přáním, k výzvám a prorockým znamením, ke všem potřebným                 
a zranitelným, to znamená i k sobě, ke své zranitelnosti a křehkosti.  
 
To je pro mě vždycky a znovu nejsilnější poselství Vánoc, že někdo mocný a silný           
se stane slabým a křehkým, blízkým a srozumitelným. A to vše pro mě, pro nás.         
To mě dojímá a naplňuje vděčností, a také inspiruje být nablízku druhým.  
 
Pojďte sdílet, co je pro vás to nejsilnější poselství Vánoc! Pojďte se radovat společně 
z toho, že u slov nezůstalo, že Slovo se stalo tělem a přebývalo mezi námi.  
 
Přeji Vám, aby se Vám to dařilo – být vnímaví a otevření Božímu přicházení                         
i k sobě a navzájem. A chci Vás pozvat k zastavení a naslouchání, k slavení Adventu  
i Vánoc, k nám do evangelického sboru v Čáslavi.  
Pokud byste si přáli osobní rozhovor či návštěvu, nebo byste věděli o někom,                 
kdo by si je přál, napište či zavolejte.  
 
Vaše farářka Drahomíra Dušková Havlíčková 
 

MODLITBA  Z NOVÉHO EVANGELICKÉHO ZPĚVNÍKU 
 
Pane Ježíši Kriste, zůstávej s námi  
jako světlo v naší temnotě 
jako moc v naší bezmoci 
jako život v naší smrti 
jako útěcha v našem trápení 
jako síla v našich pokušeních 
jako smilování v našem nepokoji 
jako naděje v našem umírání 
jako život našeho života. Amen. 
 



NA CO SE MŮŽEME TĚŠIT ještě letos … 
 
I letos jsme se spolu s Diakonií Čáslav připojili k akci „KRABICE OD BOT“.              
Veškeré informace najdete na webových stránkách: https://www.krabiceodbot.cz/, kde                 
si můžete dárek rezervovat a potom do 1.12. přinést na sběrné místo na faře. Letos je opět 
možné darovat vánoční dárek pro maminky a tatínky nebo prarodiče či rodiny, které se 
ocitli v nouzi. Potřebných je stále dost. Za vaši ochotu pomoci vám velmi děkujeme!!!  
 
Dobročinný spolek Marta založený roku 1889 konal od svého vzniku vždy                       
8. prosince dobročinný bazar, kde se prodávaly rukodělné výrobky a výtěžek následně šel 
na charitativní účely, například chudobinci nebo sirotčinci. Obnovený Dobročinný spolek 
Marta koná tradičně na první adventní neděli ADVENTNÍ DOBROČINNÝ TRH. 
Členky a členové Dobročinného spolku Marta rozhodně nezaháleli, vlastnoručně vyrobili           
a připravili spoustu krásných, chutných a praktických věcí. Nebudou chybět ani fairtradové 
výrobky z Obchůdku Jednoho světa a výrobky z Diakonie. Také děti letos budou prodávat 
své výrobky a část výtěžku věnují na vybraný dobročinný projekt. Můžete se též těšit na 
lahodné zákusky Klubu ukrajinských žena a na skvělou fairtradovou kávu, svařák a punč. 
To vše 1. 12. 2024 v 15-17 na faře. 
V 17 hodin se bude v kostele konat ADVENTNÍ KONCERT pěveckého sboru 
DOUBRAVAN z Chotěboře. Přijďte, bude to stát za to!!!  
 
Na 2. adventní sobotu 7. prosince 2024 se od 16 hodin v našem kostele již po třetí koná 
ADVENTNÍ SETKÁNÍ PŘI SVÍČKÁCH, s programem studentů a pedagogů Gymnázia 
a Střední odborné školy pedagogické, výtěžek bude věnován klientům Diakonie ČCE 
v Čáslavi a Cesty životem bez bariér.        
 
Na 3. adventní neděli 15. prosince 2024 od 17:30 hodin zveme do kostela na 
BOHOSLUŽBY „SMUTNÉ VÁNOCE“ se zpěvy z TAIZE. Vánoce si často přejeme 
„šťastné a veselé“, ale pro někoho takové nejsou. Bohoslužby pro ty, kdo v těchto dnech 
jsou smutní, ztratili někoho blízkého, bojí se a jen těžko hledají naději…  
 
Na 4. adventní neděli 22. prosince od 9:30 !!! hodin bude VÁNOČNÍ SLAVNOST             
pro malé a velké s vánočním divadlem dětí a mládeže. S tím také souvisí prosba                             
o příspěvky na vánoční dárky pro děti na Archovou sbírku, kterou najdete v kostele                   
nebo je možné přispívat na sborový účet – stačí napsat do zprávy pro příjemce „dětská 
vánoční slavnost“. Dětem tradičně v našem sboru kupujeme knihy s duchovní tématikou. 
 
Na Štědrý večer bude ve 22 hodin v kostele VÁNOČNÍ ZASTAVENÍ při svitu svíček, 
se zpěvem, hudbou a poezií. 
 
Na Boží hod vánoční 25. prosince v 9 hodin budou SLAVNOSTNÍ VÁNOČNÍ 
BOHOSLUŽBY pro všechny generace s vysluhováním Večeře Páně a v 10:45 hodin 
VÁNOČNÍ BOHOSLUŽBY s Večeří Páně v Semtěši.  
 
V neděli 5. ledna 2025 v 9 hodin budou NOVOROČNÍ BOHOSLUŽBY pro malé                    
i velké s vysluhováním večeře Páně.  



NA CO SE MŮŽEME TĚŠIT v roce 2025… 
Můžeme se těšit na společné setkávání při bohoslužbách, na biblických hodinách,                    
s Broučky a Broučínky, na konfirmačku, na mládeži, na Kavárničkách,                            
při koncertech, při osobních rozhovorech, při křtech, v kostele, na zahradě, 
v Komenského síni i v baště.  
Ve středu 5. března začíná POSTNÍ OBDOBÍ, každou středu od 12. března 2025  
až do Velikonoc budou od 18 hodin v baště postní večery nad Biblí. 
Velikonoce letos budou až v druhé polovině dubna - 18. 4. Velký pátek v 9 hodin 
bohoslužby a v 18 hodin hudební nešpory a 20. 4. v 9 hodin bohoslužby v Čáslavi                      
a v 10:45 v Semtěši 
Férová snídaně bude 10. května od 9:30 na kostelní zahradě u bašty 
Noc kostelů bude v pátek 23. května 2025 
Festival „Bašta pro všechny“ v africkém duchu v neděli 15. června 2025 
 

ROZVOJOVÝ PLÁN SBORU 
Na synodu v roce 2019 byl přijat Strategický plán ČCE (https://ustredicce.e-
cirkev.cz/dokumenty-temata/strategicke-planovani/ ), který mimo jiné ukládá všem 
staršovstvům jednou za své šestileté období vypracovat tzv. rozvojový plán sboru. 

Cílem a smyslem rozvojového plánu je si ve staršovstvu „společně, konkrétně a co 
nejjasněji říci, co a jak dál. Kam se chceme ubírat. Jaké jsou naše možnosti.                     
Jaké konkrétní kroky a v jakém časovém horizontu chceme podniknout, aby se sbor 
mohl rozvíjet a růst. Vize ovšem musí být realistické. Je proto třeba nejprve uvážit 
současný stav sboru. To vše jistě ve víře, lásce a naději, nezapomínajíce při tom na 
moc Ducha svatého, který křísí, obživuje a činí nové překvapivé věci.“ Rozvojový 
plán nemá být mrtvý dokument, ani dokument jednou provždy hotový, ale spíše má 
být nástrojem pro naši orientaci, k němuž se opakovaně můžeme vracet a odvozovat 
od něho konkrétní úkoly, které nás čekají a zároveň ho vzhledem k změnám a vývoji 
sboru stále oživovat a upravovat.  
Staršovstvo se na svém výjezdním setkání 26. 6. 2021 v klášteře v Hoješíně začalo 
rozvojovým plánem zabývat a letos jsme se rozhodli k rozhovoru o budoucnosti 
našeho sboru přizvat všechny, kdo se na budoucnosti čáslavského sboru chtějí nějak 
podílet a uspořádali jsme v neděli 13. října po bohoslužbách společný rozhovor. 
Rozhodli jsme se, že chceme, aby tento rozhovor vedl někdo mimo náš sbor, oslovili 
jsme tedy br. faráře Jana Plecháčka, který nyní pracuje v Ústřední církevní kanceláři 
jako podpora seniorátů a ukázalo se, že to byla dobrá volba. Rozhovoru se v baště 
účastnilo cca 25 členů i nečlenů našeho sboru a mluvili jsme v první fázi o tom,       
co se nám na našem sboru líbí, co bychom chtěli zachovat a pak také o slabinách 
našeho sboru. Potom jsme se snažili vybrat oblasti, které jsou pro nás důležité            
a jak bychom chtěli, aby náš sbor vypadal v roce 2030.  

A tyto vybrané oblasti budeme rozpracovávat do detailů i konkrétních úkolů          
v neděli 26. ledna 2025 po bohoslužbách opět s Janem Plecháčkem.                                   



Chceme vás k tomuto rozhovoru přizvat! Pro staršovstvo je důležité vědět, jaký sbor 
chcete utvářet, zda se chcete na jeho životě nějak podílet a jak? A samozřejmě 
musíme také mluvit o ekonomické situaci sboru, protože se velmi rychle blíží doba, 
kdy se členky a členové sborů budou muset na plat faráře nebo farářky „složit“, a 
přitom mít ještě na běžný provoz sboru, opravu budov aj. Zkrátka čeká nás velké 
dobrodružství a staršovstvo na to nechce být samo, potřebujeme pomoc vás 
všech, pokud chcete, aby tu náš sbor i nadále byl pro nás, naše děti, vnoučata,     
ale i pro širokou veřejnost.  

 

SKORO 10 LET FARÁŘKOU V ČÁSLAVI 
Zdá se mi to neuvěřitelné, ale je to tak, v létě už to bude deset let, co jsme se 
s rodinou nastěhovali na čáslavskou faru a začalo pro mě tak jedno velké 
dobrodružství, které mě pořád baví i naplňuje. Zdá se mi to neuvěřitelné, ale je to tak, 
ta batolata, která se začala scházet na podzim roku 2015, jsou dnes konfirmandi. Je to 
krásné ten život, ty změny, to zrání i chřadnutí sledovat, být při tom, být u toho, být 
s vámi, jsou to vzácné okamžiky a já si jich vážím. Měla jsem velkou radost, když 
jsem na říjnovém rozhovoru o budoucnosti našeho sboru, tolikrát zaslechla, že se vám 
na sboru líbí otevřenost, různost, přijetí, společenství, svoboda, to všechno, jak možná 
víte, jsou pro mě velmi důležité hodnoty a jsem ráda, že je zde spolu žijeme. Zároveň 
jsem také byla ráda, že mohla zaznít i slova kritiky. Na svou instalační bohoslužbu 
jsem si vybrala text žalmu 133 „Jaké dobro, jaké blaho tam, kde bratří bydlí svorně … 
tam udílí Hospodin své požehnání navěky“, protože jsem si moc přála, abychom 
společně tvořili a žili společenství, kde nám bude spolu dobře, kde se bude hlásat 
Boží milosrdenství, kde najdou domov i různí kolemjdoucí a bude nám uděleno 
požehnání. Snad se to děje… Zároveň je mi líto, pokud jsem někomu ublížila, 
nesplnila očekávání nebo nenaplnila naděje. 

Spolu se staršovstvem jsme se dohodli na další spolupráci a připravujeme moji 
opakovanou volbu na další období, už jsme také určili datum výročního sborového 
shromáždění, kde volba proběhne – v neděli 30. března 2025.  

 

NABÍDKA ČASOPISŮ A PUBLIKACÍ 
Je možné se stát pravidelným předplatitelem církevních časopisů, poštovné bude 
platit sbor a předplatné Vy, to je dobrá nabídka, tak ji využijte: Český bratr (12 čísel, 
roční předplatné 450,-Kč); nezávislý evangelický měsíčník Protestant (10 čísel, 
roční předplatné 220,-Kč, v odůvodněných případech 120,-Kč),  

EVANGELICKÝ KALENDÁŘ A NA KAŽDÝ DEN                                           
Editory Evangelického kalendáře 2025 jsou vyučující na ETF UK Jan Zámečník     
a P. Gallus a tématem je vzdělání. Editorem Na každý den 2025 je farář J.Mamula.                      
Cena jednoho výtisku Evangelického kalendáře i Na každý den je 190 Kč.                    
Výtisky už dorazily, jsou v Komenského síni, pokud se nedostanete na bohoslužby, 
ozvěte se farářce, ráda Vám je doručí až do domu! 



 
PASTORACE A MOŽNOST ROZHOVORŮ 

Farářka Drahomíra Dušková H. je Vám k dispozici pro osobní rozhovory, 
předkřestní a předsvatební přípravu, rozhovory a doprovázení při úmrtí někoho 
blízkého, návštěvu v nemocnici, návštěvy doma i vysluhování svátostí.  
Můžete ji oslovit nebo jí zavolat (774 216 408) a požádat o osobní rozhovor.                           
Tato možnost je otevřena nejen pro členy sboru či církve, ale i pro pracovníky 
Diakonie, pro její klienty a jejich rodinné příslušníky i pro kohokoli zvenčí. 
Neostýchejte se dát vědět!  Mlčenlivost je samozřejmostí.                                                    
Také je možnost přijít každou středu NA KAFE S FARÁŘKOU do bašty od 10-12.                   
A ještě jedna nabídka. Pokud se nemáte jak dostat na bohoslužby, ozvěte se                   
ses. farářce, členky a členové Dobročinného spolku Marta a další, jsou ochotni                
Vás     na bohoslužby dopravit. Rádi Vás zase uvidíme mezi námi! 
 

PODĚKOVÁNÍ 
Pomalu končí rok 2024, letos se neuskutečnila žádná větší investice, po celý rok 
pokračovala naše pomoc těm, kdo uprchli před válkou na Ukrajině a našli dočasný 
domov v našem městě. Děkujeme Dobročinnému spolku Marta a všem lektorkám 
a lektorům češtiny i všem, kdo jakkoliv pomáhali v integraci našich přátel 
z Ukrajiny, oni jsou za to nesmírně vděční!!! Také děkujeme, že jste po celý rok 
pamatovali na náš sbor, přispívali na nedělní sbírky, posílali saláry a dary. 
Děkujeme, že finančně přispíváte na celocírkevní i charitativní aktivity nebo se 
angažujete jako dobrovolníci v různých dobročinných projektech. Velmi si toho 
vážíme!                                  

Děkujeme vám všem také za veškerou duchovní i praktickou pomoc (úklidy, 
služby, příprava pohoštění, hudební doprovod, vedení nedělky, starost o hroby 
bývalých farářů a rodiny Myšičkovy a další).  

Pokud jste ještě letos neměli příležitost přispět, učiňte tak, prosíme - můžete 
ZAPLATIT SVŮJ SALÁR -  roční dobrovolný příspěvek, a to převodem na 
sborový účet (napište „salár+jméno“) nebo osobně nebo přes QR kód v kostele. 
Výdajů s provozem, údržbou a opravami našich sborových budov je opravdu 
mnoho, ale díky Vašim příspěvkům i pomoci to určitě zvládneme a bude možné 
v čáslavském sboru nabídnout tolik setkání jako nyní a mít tu svou farářku, svého 
faráře alespoň ještě pár let na plný úvazek. 

Odvody, které každoročně platíme, rostou rychlým tempem. Pro představu: 
v letošním roce jsme do personálního fondu za rok 2024 odvedli 332 329 Kč a tato 
částka až do roku 2030 bude stále růst. Abychom udrželi současný provoz sboru            
a možnosti ho rozvíjet, je potřeba také přizpůsobit výši svého členského příspěvku               
i darů na sbor.  

Doporučujeme se inspirovat výzvou „5% a hlavu vzhůru“:                        
https://hlavuvzhuru.e-cirkev.cz/ a opravdu moc děkujeme všem, kdo už se 
nechali inspirovat, je to pro sbor velká pomoc!!! 



 
 

REKONSTRUKCE KOMENSKÉHO SÍNĚ 
V roce 2025 nás s velkou pravděpodobností čeká dlouho plánovaná rekonstrukce 
Komenského síně. Díky štědrosti německého spolku GAW a Bavorské luterské 
církve se nám podařilo získat 1 678 000 Kč, díky grantům ČCE dalších 490 000 Kč         
a máme nesmírnou radost, že celocírkevní předsednictvo Jeronýmovy jednoty 
rekonstrukci naší Komenského síně navrhlo na velkou celocírkevní sbírku konanou  
na Velikonoce ve všech sborech naší církve tzv. Hlavní dar lásky, která může přinést 
až 1 500 000 Kč. Samozřejmě v průběhu roku otevřeme také sbírku v rámci sboru, 
místní komunity, sponzorů. Budeme vám vděčni za jakoukoli pomoc – finanční, 
shánění sponzorů, tvorba webových stránek, propagace projektu aj. Pokud chcete 
pomoci, dejte to vědět realizačnímu týmu (D. Dušková H., D. Korábek,                               
N. Procházková, M. a M. Richterovi,  A. Boučková). Děkujeme!!! 

ČÍSLO SBOROVÉHO ÚČTU JE:   0442 090 349/0800 

Každý dárce obdrží do konce února na vyžádání potvrzení o celkové výši 
poskytnutých darů a salárů za předchozí kalendářní rok, které slouží jako příloha 
k daňovému přiznání/ doklad pro účetního v zaměstnání.  
E-mailová adresa sboru: caslav@evangnet.cz   Telefon: 774 216 408 (farářka) 
Informace a aktuální zprávy ze sboru najdete na internetu: http://caslav.evangnet.cz/                       
a https://www.facebook.com/CCECaslav/ 

 

  



PROSINEC 2024 

 

Nedělní bohoslužby se od 1. prosince 2024 budou konat v Komenského síni. 

Farářka Drahomíra Dušková H.

1.12. neděle 
  1. adventní 

Adventní  BOHOSLUŽBY  
nedělka pro děti

ADVENTNÍ DOBROČINNÝ TRH 
ADVENTNÍ KONCERT
DOUBRAVAN  

Pastorální konference pro faráře Pardubice 

Biblická chvilka v Diakonii  

NA KAFE s farářkou
Abeceda křesťanské víry

stacionář + dílna 

Broučci
Konfirmačko

Seniorátní vánočková mládež 

Adventní setkání při svíčkách
 

 8.12. neděle 
  2. adventní 
 

Adventní  BOHOSLUŽBY 
Nedělka pro děti  
Ekumenická modlitba

Setkání staršovstva 

NA KAFE s farářkou  

Vánoční KAVÁRNIČKA s punčem a zpěvem 
Broučci
Večer s hostem – 

 Šárkou Kuchtovou

Broučínci – 
Vánoční konfirmačko v Kutné Hoře 

MLÁDEŽ – koncert, čajovna

15.12. neděle 
  3. adventní 

Adventní BOHOSLUŽBY 
Nedělka pro děti  
Bohoslužby „Smutné Vánoce“ 

Vánoční slavnost 
 

NA KAFE s farářkou   
Vánoční večírek – 

Generálka 

22.12. neděle 
  4. adventní 

9:30 !!!! VÁNOČNÍ SLAVNOST 
Vánoční bohoslužby 

24.12.úterý 
ŠTĚDRÝ DEN 

Štědrovečerní zastavení v kostele 
 

25.12. středa 
Hod Boží

Vánoční BOHOSLUŽBY pro děti i dospělé  
se slavením Večeře Páně        
Vánoční BOHOSLUŽBY  

29.12.neděle BOHOSLUŽBY   


